
Poczàtkowo jest to cecha dziecka, którà traktujemy
jako zalet´. ¸atwiej jest post´powaç z dzieckiem, które
si´ podporzàdkowuje, nie wyra˝a sprzeciwu, nie oka-
zuje z∏oÊci. W momencie jednak zderzenia z grupà
rówieÊniczà w przedszkolu cecha ta zaczyna przeszka-
dzaç. Rodzice zaczynajà si´ obawiaç - czy moje dziecko
poradzi sobie w dzisiejszym Êwiecie, gdzie liczy si´
rozpychanie ∏okciami.

W sytuacjach spo∏ecznych dzieci nieÊmia∏e cz´sto
wzbraniajà si´ przed kontaktami z innymi. Czujà nie-
pokój i wydaje si´ im, ˝e sà gorsze od rówieÊników.
Nie bronià w∏asnych praw, nie wyra˝ajà swojego zdania.
Posiadajà wysoki poziom samokontroli i zani˝one po-
czucie w∏asnej wartoÊci. Nie doceniajà swoich zalet
i sà nadmiernie wra˝liwe na krytycyzm. Cz´sto wahajà
si´, czy podjàç prób´ poznania czegoÊ nowego; nie
robià niczego z w∏asnej inicjatywy, nie potrafià si´
obroniç ani dodaç sobie otuchy. Cz´sto si´ zniech´cajà.
Na skutek s∏abej zdolnoÊci komunikacji oraz pasywne-
go j´zyka cia∏a êle prezentujà si´ na tle innych dzieci.
Dziecko nieÊmia∏e cz´sto wpada w pu∏apk´ samospe∏-
niajàcej si´ przepowiedni. Jego postawa i sposób bycia
sygnalizujà, ˝e spodziewa si´ ono odrzucenia ze strony
innych, co sprawia, ˝e odrzucenie staje si´ bardziej
realne.

Na pewnych etapach rozwoju, okresy nieÊmia∏oÊci
sà czymÊ normalnym: 5-8 miesiàc ˝ycia dziecka, a nas-
t´pnie oko∏o 2 roku ˝ycia. Etap ten nie trwa jednak
d∏ugo, a w przypadku dziecka nieÊmia∏ego staje si´
cechà sta∏à. Dzieci nieÊmia∏e nale˝y odró˝niç równie˝
od ma∏ych indywidualistów, zadowolonych z ˝ycia. Te
pierwsze martwià si´ tym, ˝e zostajà na uboczu. Chcia-
∏yby cieszyç si´ przyjaêniami i zaj´ciami w grupie, ale
blokuje ich wewn´trzny l´k oraz brak pewnoÊci siebie.
Im cz´Êciej dziecko si´ wycofuje bàdê jest odrzucane,
tym bardziej prawdopodobne jest, ˝e na skutek braku
treningu oraz pozytywnego wzmocnienia pozostanie
nieÊmia∏e. Pami´tajmy, ˝e potrzeba czasu, by dziecko
prze∏ama∏o barier´ nieÊmia∏oÊci. Nie ma jednoznacznej
odpowiedzi na pytanie, skàd bierze si´ nieÊmia∏oÊç -
czy jest to cecha o pod∏o˝u genetycznym, efekt dziedzi-
czenia spo∏ecznego, czy te˝ efekt programowania we
wczesnym dzieciƒstwie.

Co mo˝emy zrobiç, by pomóc dziecku: * pomó˝-
my mu znaleêç jego mocne strony (pisemnie wypun-
ktujmy zdolnoÊci i zalety), cz´sto je podkreÊlajmy; *
pracujmy nad poprawà samooceny, cz´sto chwalmy
dziecko, aby równie˝ ono zacz´∏o pozytywnie oceniaç
siebie; niech wie, ̋ e jest kimÊ wartym poznania, wartym
przyjaêni; * okazujmy dziecku, ˝e je akceptujemy takie,
jakie jest; * uczmy odpowiednich zachowaƒ spo∏e-
cznych i zach´cajmy do podejmowania praktycznych
prób w ˝yciu codziennym; * stopniujmy trudnoÊç

i czas trwania sytuacji, kiedy to dziecko ma znaleêç si´
w grupie - najpierw niech to b´dzie np. trójka znajo-
mych dzieci; * zaplanujmy z dzieckiem ró˝ne sytuacje
„na sucho” i zapewniajmy, ˝e potrafi sobie poradziç
(sami uwierzmy w to, ̋ e potrafi!); obserwujmy dziecko,
wyka˝my si´ cierpliwoÊcià - nie poganiajmy, niech we
w∏asnym tempie oswoi si´ z sytuacjà - zauwa˝ajmy na-
wet niewielkie post´py; * mówmy dziecku, jakie jest
dzielne i nagradzajmy wszelkie przejawy Êmia∏oÊci; *
zach´cajmy do mówienia, do kontaktów, (jeÊli dziecko
nie chce si´ odezwaç, niech na poczàtek pomacha
ràczkà na po˝egnanie); *czytajmy z dzieckiem ksià˝ki,
których bohaterowie przezwyci´˝ajà nieÊmia∏oÊç; *ucz-
my dziecko odmawiania, dajmy mu prawo do mówienia
„nie”; * zach´cajmy do wyra˝ania uczuç, równie˝ ne-
gatywnych (niech Êmia∏o mówi, ˝e si´ z nami nie zga-
dza; ˝e czuje z∏oÊç itp.), niech opowiada równie˝ o
swoich obawach - szukajcie razem rozwiàzaƒ; * przytu-
lajmy dziecko - fizyczna bliskoÊç to dowód, ˝e jest wart
mi∏oÊci; * dawajmy dziecku dobry przyk∏ad, niech wie,
˝e równie˝ dla nas niektóre sytuacje sà trudne i niech
pozna, w jaki sposób mo˝na sobie z nimi poradziç; *
podpowiedzmy sprawdzone sposoby radzenia sobie;
* przed nowymi sytuacjami, porozmawiaj z dzieckiem
o tym, co si´ b´dzie dzia∏o i co b´dzie robiç; * przedsta-
wiajmy alternatywy i pozwólmy dziecku wybieraç;
*uÊwiadamiajmy korzyÊci wynikajàce z przezwyci´˝ania
nieÊmia∏oÊci; * w∏àczmy w nasze dzia∏ania opiekunki
z przedszkola czy wychowawc´.

Czego nie wolno robiç: * nie porównujmy dziecka
z innymi, w niczym mu to nie pomo˝e; *nie stawiaj-
my mu zbyt wysokich wymagaƒ; * nie mówmy wszyst-
kim, ˝e ono jest wstydliwe - taka etykieta jeszcze bar-
dziej utrudnia prze∏amywanie oporu w kontaktach
z ludêmi; * nie rzucajmy dziecka na „g∏´bokà wod´”,
np. nie wr´czajmy nagle mikrofonu, by coÊ powie-
dzia∏o czy zaÊpiewa∏o - to tylko spot´guje l´k, a nie
oswoi; * nie zaskakujmy; *nie stawiajmy nieÊmia∏ego
malucha w sytuacji koniecznoÊci bawienia si´ z niezna-
nà du˝à grupà dzieci; * nie wyr´czajmy dziecka w sy-
tuacjach spo∏ecznych; * nie bàdêmy nadopiekuƒczy -
 trzymanie pod kloszem, ̋ eby oszcz´dziç stresu, pog∏´bi
tylko poczucie bycia „innym”; * nie wyÊmiewajmy i
nie zmuszajmy do pewnych zachowaƒ; * nie zawstydzaj-
my; * nie zwracajmy niepotrzebnie uwagi na nieÊmia-
∏oÊç dziecka, nie podkreÊlajmy tej cechy; * nigdy nie
mówmy: „no, nie wstydê si´” - nawet odwa˝ne dziecko
wtedy si´ speszy, „jesteÊ taki biedny” - czasem to, co
my bierzemy za wstydliwoÊç dla dziecka jest zwyk∏ym
zdystansowaniem si´, „on nic nie powie, taki jest nie-
Êmia∏y, po ojcu”.

Istniejà oczywiÊcie plusy nieÊmia∏oÊci, niektóre z
nich to: bardziej rozwini´ta zdolnoÊç do analizowania

POMÓ˚ MA¸EMU NIEÂMIA¸KOWI

ZDRÓJ CIECHOCI¡SKI lipiec 2012 20

PSYCHOLOG RADZIPSYCHOLOG RADZI




